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گروه اقتصادی - رحیم زارع در توضیح جلسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: کمیسیون 
تصویب کرد که درآمد ماهانه تا سقف ۲۴ میلیون تومان معاف از مالیات باشد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت که طبق مصوبه کمیسیون تلفیق در سال آینده 
حقوق تا سقف ۲۴ میلیون تومان از مالیات معاف می شود. رحیم زارع در توضیح جلسه کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: کمیســیون تصویب کرد که درآمد ماهانه تا ســقف ۲۴ میلیون تومان معاف از 
مالیات باشد.  وی اضافه کرد: نرخ مالیات بر مجموع درآمد ماهیانه بین ۲۴ تا ۳۰ ملیون تومان ۱۰ درصد، 
بین ۳۰ تا ۳۸ میلیون تومان ۱۵ درصد مالیات، مابه التفاوت ۳۸ میلیون درآمد ماهانه تا ۵۰ میلیون تومان ۲۰ 
درصد، مابه التفاوت ۵۰ میلیون تا ۶۶ میلیون و ۶۰۰ تومان ۲۵ درصد و بیش از ۶۶ میلیون و ۶۰۰ تومان، 

۳۰ درصد است.
 زارع بیان کرد:براساس مصوبه کمیسیون، مالیات کارانه پزشکان عمومی، متخصص و فوق تخصص 
بالینی تمام وقت جغرافیایی ۱۰ درصد تعیین شد.  سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
گفت: سقف خالص پرداختی ماهیانه حقوق، ۷ برابر حداقل حقوق تعیین شد که اعضای هیئت علمی و 
قضات از این مصوبه مستثنی شدند.  زارع اضافه کرد: مقرر شد کمک معیشت ماهانه به جانبازان، آزادگان 
معسر غیر حالت اشتغال، رزمندگان معسر فاقد شغل و درآمد، معلولان شدید و خیلی شدید فاقد شغل و 
درآمد با انجام آزمون وسع پرداخت شود.  وی افزود: پاداش پایان خدمت کارکنان دولت و کارکنان مشمول 

ماده ۱۰۷ قانون مدیریت خدمات کشوری برای سال آینده ۶۵۰ میلیون تومان خواهد بود.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - عضو هیات 
نماینــدگان اتــاق بازرگانــی ایران 
گفت: امروز تعداد نیروی انســانی 
که در »اســنپ« مشــغول به فعالیت 
اســت، بیشتر از نیروی انسانی است 
کــه در واحدهــای صنعتــی به کار 
اشــتغال دارند که از اختلاف حقوق 
و دســتمزدها با نرخ تورم نشــات 

می گیرد.
 حســین محمدیــان کمبــود 
نیروی انســانی را بزرگترین چالش 
کارآفرینــان ذکر کرد و افزود: امروز 
قشــر کارگر به سبب نرخ حقوقی و 
دستمزدی که توسط حاکمیت تعیین 
می شــود، نمی تواند زندگی خود را 
تامیــن کند لذا ترجیــح می دهد که 
واحــد صنعتی را ترک کــرده و در 
جای دیگری مشغول به کار شوند. 

وی اظهــار کــرد: البته می توان 
به این افراد حــق داد زیرا حقوق ها 
کفایــت هزینه هــای زندگی را نمی 
دهــد، از ســوی دیگر بســیاری از 
نیروهای انسانی کارآزموده و فنی در 
حال خروج از کشــور هستند و این 
یک تهدید برای جامعه کارآفرینی و 
شرایط سختی است که برای آنان در 
جذب نیروی انســانی بوجود آورده 

است.

 رییــس کمیســیون توســعه 
صــادرات اتاق بازرگانی خراســان 
رضوی در پاســخ به سوالی پیرامون 
شرایط کارآفرینان برای جذب نسل 
زد به عنوان نیروی انسانی جدید در 
واحدهای تولیدی گفت: شــرایطی 
که نســل زد دارد فقط مختص ایران 
نیست، بلکه در خیلی از کشورها این 
ظرفیت را فرصت در نظر می گیرند.

 وی ادامه داد: نسل زد در انجام 
کاری کــه به آنان واگذار می شــود، 
بسیار جدی اســت  و ثمره فعالیت 
آنــان ارزش افزوده زیــادی در هر 
حــوزه دارد، به عنوان مثال کاری که 
»ایلان ماســک« با بهره گیری از نسل 
زد انجام می دهد، بسیار پرسودتر از 
کاری اســت که یک شرکت ساخت 
تویوتا با نیروهای انسانی میانسال به 

نتیجه می رساند.
 محمدیان با انتقاد از فیلترینگ 
فضای مجازی در کشــور بیان کرد: 
چگونــه می توان از نســل زد انتظار 
داشت فعالیت اقتصادی داشته باشد، 
در شــرایطی که اینترنــت و فضای 
مجــازی برای او محــدود یا تعطیل 
می شود، اگر کارآفرین نتواند شرایط 
مناســبی مانند دورکاری و دسترسی 
آســان به اینترنت و فضای مجازی 
برای فعالیت نســل زد شــکل دهد، 
کشــور از فرصت های جدیدی که 

همین نســل می توانند ایجاد کنند، 
محروم می ماند. 

قیمــت های دســتوری از 
مشکلات کارآفرینان

 رییــس کمیســیون توســعه 
صــادرات اتاق بازرگانی خراســان 
رضوی به دیگر مشکلات کارآفرینان 
اشــاره کرد و گفت: برخی از کالاها 
قیمــت هــای دســتوری دارند و 
تولیدکننده نمی تواند قیمت را تعیین 
کند، ایــن اجبــار در تعیین قیمت، 

تعادل اقتصادی را برهم می زند.
 وی بــه بحــث هــای مالی و 
سرمایه گذاری در کشور پرداخت و 
افزود: در کشورهای توسعه یافته اگر 
کارآفرینــان طرح و ایده ای دارند، یا 
از بانک ها یا از بازار سرمایه کمک می 
گیرند یا سرمایه گذار خارجی جذب 
می کنند، متاسفانه کارآفرینان ایرانی 
در هر ســه مورد دچار مشکل جدی 
هســتند، سرمایه گذاری خارجی در 
کشور به سبب تحریم های اقتصادی 
و نپیوســتن به FATF بسیار کاهش 
یافته، ســرمایه بانک ها نیز به خاطر 
سیاســت های انقباضی نیز وضعیت 

مناسبی ندارد.
 محمدیان اظهار کرد: اســتفاده 
از بــازار ســرمایه نیز بــا توجه به 
درصدهای پولی و هزینه های بسیار 
بالایی که در این بازار اســت، دیگر 

توجیه اقتصادی ندارد، لذا از سرمایه 
گذاری ثابت برای توسعه زیرساخت 
های تولید در چند ســال اخیر عقب 
ماندیم، افزون بر این به سبب تحریم 
های بیــن المللی، فناوری های روز 
وارد کشور نشده و این موضوع ایران 
را در رقابت با کشورهای همسایه نیز 

دچار چالش کرده است. 
عضــو هیات نماینــدگان اتاق 
بازرگانــی ایران گفت: با مشــکل 
زیرســاخت های انرژی در کشــور 
مواجه هستیم، برق واحد تولیدی ۲ 
تا ســه روز در هفته قطع می شــود، 
در صورتــی که انرژی به موقع تامین 
نشود، توسعه صنعتی کشور نیز دچار 

چالش خواهد شد.
 وی تصریح کرد: همواره انرژی 
ارزان و فــراوان یکی از مزیت های 
صادراتی ایران بوده که در این بخش 
نیز دچار مشــکل شدیم و در حال از 
دست دادن مزیت صادارتی کالاهای 

تولیدی خود هستیم.
 محمدیــان گفت: فضای یاس 
و ناامیدی در کشــور حاکم اســت، 
کارآفرینان داخلی جذب کشورهای 
دیگــر می شــوند، با خــروج پول، 
کارآفرین و ســرمایه گذار از کشور 
مواجه هســتیم که هر کدام به تنهایی 
می تواند یک کشــور را دچار چالش 

اساسی کند.

محمدیان عضو اتاق بازرگانی ایران:

تعداد »اسنپی ها« بیشتر از نیروی 
انسانی کارخانه  ها هستند!

امروز قشر کارگر به سبب نرخ حقوقی و دستمزدی که توسط حاکمیت تعیین می شود، نمی تواند زندگی خود را 
تامین کند لذا ترجیح می دهد که واحد صنعتی را ترک کرده و در جای دیگری مشغول به کار شوند.

خبر مهم درباره واردات آیفون

شورای رقابت مجوز افزایش قیمت خودرو را داده است؛

مجلس موافق واردات خودروهای لوکس

گروه اقتصادی - برای رویه تجاری واردات آیفون نیز موضوع در دست بررسی است و دستگاه های مرتبط از جمله 
وزارت صمت و بانک مرکزی در حال بررسی شیوه های تامین منابع ارزی این موضوع و نحوه واردات آن هستند که در 

صورت به نتیجه رسیدن متعاقبا اعلام خواهد شد.
 معاون برنامه ریزی و مقررات ســازمان توســعه تجارت اعلام کرد: افرادی که از ۱۷ آبان  به صورت مسافری واردات 
آیفون داشته اند و به گمرگ نیز اظهار کرده اند، می توانند وارد سامانه گمرک شوند و حقوق ورودی را پرداخت کنند تا گوشی 
رجیستر  شود.  »مرتضی احمدی« گفت: از امروز امکان ثبت تلفن مسافری وجود دارد و افرادی که از ۱۷ آبان تا امروز به 
صورت مسافری واردات آیفون داشته اند و به گمرگ نیز اظهار کرده اند، می توانند وارد سامانه گمرک شوند، حقوق ورودی 
را پرداخت کنند و آیفون آنها رجیستر می شود. این استعلام همزمان از سامانه همتا نیز گرفته می شود و کار انجام خواهد شد.

 معاون برنامه ریزی و مقررات سازمان توسعه تجارت با اشاره به وضعیت گوشی هایی که از اسفند ۱۴۰۱ واردات آن 
ممنوع شده بود، افزود: در مورد گوشی هایی که از این تاریخ )اسفند ۱۴۰۱( تا ۱۷ آبان امسال وارد کشور شده است، مراتب 
مربوطه با توجه به ملاحظات حقوقی، به ستاد مبارزه با قاچاق کالا و معاونت حقوقی ریاست جمهوری اعلام شده تا بررسی 

و تصمیم گیری شود و تقاضا می شود افراد از مراجعه به دستگاه های مرتبط تا تصمیم گیری نهایی جدا خودداری کنند.
 احمدی ادامه داد: برای رویه تجاری واردات آیفون نیز موضوع در دست بررسی است و دستگاه های مرتبط از جمله 
وزارت صمت و بانک مرکزی در حال بررسی شیوه های تامین منابع ارزی این موضوع و نحوه واردات آن هستند که در 
صورت به نتیجه رسیدن متعاقبا اعلام خواهد شد.  به گفته معاون برنامه ریزی و مقررات سازمان توسعه تجارت، براساس 
قانون بودجه، حقوق وارداتی در رویه های تجاری واردات آیفون ۱۵ درصد و در رویه های مسافری هم ۳۰ درصد است 
که البته با توجه به هزینه های جانبی برای رویه های مسافری این میزان برای رجیستری گوشی به حدود ۴۰ درصد می رسد.

گروه اقتصادی - سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: ایران خودرو و سایپا اظهار می کردند نزدیک به 
دو سال است قیمت  های آنها افزایش پیدا نکرده و این در حالی است که ۸۰ درصد بازار در اختیار این دو شرکت است. 
در پی این اعتراض شــورای رقابت مجوز افزایش ۲۰ تا ۳۰ درصدی قیمت را به آنها داده و در همین حال مجلســی ها بر 

تقویت واردات تاکید دارند.
روح الله عباس پور، سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس از تعهد دو خودروساز دولتی کشور بر افزایش تولید 
خبر داد و گفت: ایران خودرو و ســایپا اظهار می کردند نزدیک به دو ســال است قیمت  های آنها افزایش پیدا نکرده و این 
در حالی است که ۸۰ درصد بازار در اختیار این دو شرکت است، در پی این اعتراض شورای رقابت مجوز افزایش ۲۰ تا 
۳۰ درصدی قیمت را به آنها داده است و در همین حال مجلسی ها بر تقویت واردات تاکید دارند و بر این باور هستند که 
قیمت بالا و کیفیت پایین دو چالش صنعت خودروی کشور است، به همین دلیل در بودجه سال ۱۴۰۲ خواهان واردات 
خودروهای نو و کارکرده شدند تا این سیاست تاثیرات خود را بر قیمت و کیفیت خودروهای داخلی بگذارد و یک فضای 
رقابتی در بازار خودروی کشور ایجاد شود.  وی افزود: افزایش قیمت بنا بر درخواست تولیدکنندگان رقم خورد و حالا 
خودروسازان متعهد شده اند تولید خود را افزایش دهند، وزیر صمت هم به تازگی در نشستی که با اعضای کمیسیون صنایع 
مجلس داشــتند از لزوم افزایش تولید گفتند. ســخنگوی کمیسیون صنایع درباره احتمال زیان ده بودن این دو خودروساز 

گفت: سایپا در گزارش خود از سوددهی ۲۰۰۰میلیاردی خبر داده بود و خبری از زیان دهی نبود. 
عباس پور تصریح کرد: تنها راه تنظیم بازار خودرو افزایش واردات و در همین حال آزادسازی قیمت گذاری خودرو 
است تا خودروسازان بتوانند سود خود را از حاشیه بازار کسب کنند اگر این اتفاق بیفتد تقاضا برای خودرو به عنوان کالایی 
سرمایه ای کاهش پیدا می کند؛ اکنون خودروسازان می گویند وقتی مواد اولیه را با قیمت های بازار آزاد تهیه می کنند نباید 
محصول خود را با قیمت دستوری بفروشند. وی خاطرنشان کرد: مجلس در مورد واردات خودروهای دست دوم قانون 
تصویب کرده و دولت لایحه آورده که خودروهای تا پنج سال کار کرده وارد شود، مجلس همچنین با واردات خودروهای 

لوکس موافق است.

 

گــروه اقتصادی  - علی رغم افزایش 
چندبرابــری حجم واردات و مازاد دام روی 
دســت دامدار، به ســبب مباحث قیمتی و 
اختلاف ۲ تا ۳ برابری گوشــت های تنظیم 
بازار با تولید داخل در سایه کمبود نظارت ها 

شاهد صف های طولانی خرید هستیم.
طی هفته های اخیر بازار گوشت داخل 
با نوســاناتی روبرو شد که برخی از فعالان و 
دست اندرکاران بازار توقف در توزیع گوشت 
های تنظیم بازار را عامل اصلی التهابات مطرح 
کردند، درحالیکه وزیر جهاد در همان مقطع 
اعــلام کرد که توزیع گوشــت یارانه ای در 
فروشــگاه ها متوقف نشده است و تنها وقفه 
ای در بخش حمل هوایی داشــتیم که انتظار 
می رود از طریق انتقال زمینی جبران می شود تا 
کمبودی در بازار احساس نشود.بررسی های 
میدانی از سطح فروشگاه های زنجیره ای و 
بازار نشان می دهد که در روزهای اخیر قیمت 
گوشت داخل با نوساناتی در بازار روبرو شده 
که همین امر منجر به ایجاد صف های طولانی 
خرید گوشــت های تنظیم بازار شده است 
و در ایــن خصوص بســیاری از خریداران 
اختلاف بیش از ۲ برابری قیمت با گوشــت 
داخــل را عامل اصلی صــف های طولانی 
خرید مطرح می کنند، هرچند نسبت به این 
موضوع که مجبورنــد بدلیل کمبود عرضه 

گوشت های تنظیم بازار ساعت ها در سرما 
در صف بایستند، گلایه مند هستند. بنابر آمار 
۷ ماهه گمرک ۱۵۷ هزارتن گوشت با ارزش 
حدود ۹۱۵ هزار دلار وارد کشور شده که این 
میزان  بیش از ۲  برابر مدت مشــابه سال قبل 
است که با احتساب افزایش حجم عرضه دام 
داخل نباید التهابی در بازار داشــته باشیم که 
افشــین صدردادرس مدیرعامل اتحادیه دام 
سبک  اذعان می کند که مافیای واردات برای 
استمرار واردات اجازه نمی دهند گوشت به 
نرخ واقعی در بازار عرضه شــود و از طرفی 
بدنبال ملتهب نگه داشــتن بازار هســتند تا 
حجــم واردات را افزایش دهند. مدیرعامل 
اتحادیه دام سبک قیمت یک میلیون تومانی 
گوشت در بارار را غیرمنطقی دانست و افزود: 
بــا توجه به کمبود و عدم نظارت ها، عوامل 
بازار تعیین کننده قیمت گوشــت هستند که 
همین امر موجب شــده تا گوشــت با نرخ 
منطقی عرضه شود  چراکه با احتساب قیمت 
دام ۲۸۰ هزارتومان دام ســبک به هیچ وجه 
عرضه گوشت با قیمت های ۸۰۰ هزارتومان 
و یک میلیون تومان منطقی نیست. با توجه به 
التهابات اخیر بازار گوشت، فراوانی عرضه 
دام داخــل و ماندن مازاد دام روی دســت 
دامدار و حجم ذخایر گوشت های منجمد در 
سردخانه های کشور، بسیاری از کارشناسان 

کمبــود نظارت هــا را عامل اصلی اختلاف 
قیمت می داننــد که در این خصوص جواد 
آزاد مدیرعامل اتحادیه صنعت دامپروران به 
 Qr باشگاه خبرنگاران جوان، شناسه کالا با
را عامل اصلی کنترل قیمت گوشت در بازار 
اعلام کرد و گفت:با اعمال نظارت بیشتر بر 
ســطح بازار، کنترل بیشتری بر سطح عرضه 
صورت می گیرد.آزاد بــا بیان اینکه قیمت 
انواع گوشت قرمز با یکدیگر متفاوت است، 
گفت:  با کد QR نوع گوشت میش، گوسفند 
و بز با یکدیگر مشخص می شود، درحالیکه 
امروز تحت یک عنوان، گوشت گوسفندی 

قیمت گذاری و به فروش می رسد.
واردات به معنای مشــکل تامین 

گوشت در کشور نیست
عبــاس اکبری شــریف رئیس مرکز 
اصلاح نژاد وزارت جهاد، گفت: بنابر گزارش 
سازمان دامپزشکی برمبنای واکسن های زده 
شده، جمعیت گوسفند ۵۱ تا ۵۲ میلیون راس 
و بز ۱۵ تا ۱۶ میلیون راس  اســت، همچنین 
مرکز آمار جمعیت دام سبک ۶۴ میلیون راس 
اعلام می کنند. به گفته او،  ســال گذشــته و 
امسال بدلیل شرایط مساعد مرتع، دامداران 
ترغیب شــدند تا دام های مازاد نگه دارند، 
پس این شــرایط خوبی برای دام سبک رقم 
زده اســت که براین اساس اقدامات خوبی با 

بخشی از اعتبارات دولتی و توانمندی گله ها 
نسبت به اجرای با پروژه راندمان تولیدمثل در 
حوزه گوسفند انجام دادیم که خارج از فصل 
تولید مثل پروژه خوبی برای افزایش بره زایی 
و ۲ قلوزایی در بره عشایری و روستایی داشته 
باشیم که این باعث بهبود جمعیت دامی می 
شود. اکبری شریف درباره آخرین وضعیت 
واردات گوشــت بیان کرد: واردات گوشت 
به کشــور ما نه تنها  در ۲ سال گذشته، بلکه 
۱۰ تا ۱۲ ســال اخیر انجام می شد که این به 
معنای مشکل تامین گوشت کشور در کشور 
نیســت، بلکه تمایل داریم  مردم گوشت با 
قیمت مناسب مصرف کنند که این ۲ موضوع 
کاملا متفاوت هستند. رئیس مرکز اصلاح نژاد 
دام با بیان اینکه بخشــی از واردات گوشت 
برای تعدیــل و کنترل بازار و تکمیل ذخایر 
اســتراتژیک انجام می شــود، گفت: هیچ 
گاه گوشــت گوســفند تولید داخل با ۲۸۰ 
هزارتومان تمام نمی شود چون در مقایسه با 
سال های قبل نهاده دامی ۶ برابر افزایش داشته 
و  از طرفی افزایش هزینه کارگری، خدمات 
و تــورم ۴۰ درصد اثر خود را در بخش دام و 
هزینه های تولید خود را نشــان می دهد. او 
تولید قراردادی را یکی از راهکارهای توزیع 
گوشت با قیمت مناسب اعلام کرد و گفت: 
تولیــد قراردادی یک رابطــه اقتصادی بین 

پشتیبانی امور دام با تولیدکننده است چراکه 
در تولید قراردادی، نهاده دراختیار تولیدکننده 
می گیرد که براین اســاس باید گوشت را با 
قیمت مناسب در اختیار پشتیبانی یا بازار قرار 
دهند. بنا بر ماده ۳۵ قانون برنامه هفتم و در بند 
الف این ماده قانونی، آمده است شناسنامه  دار 
کردن محصولات کشاورزی به منظور ایجاد 
قابلیت رهگیری و شناسایی مبدأ محصولات 
تولیدی و بهینه سازی مصرف نهاده ها در مبدأ 
توسط وزارت جهاد کشاورزی با مشارکت 
اتــاق اصنــاف کشــاورزی و منابع طبیعی 
ایران و ســازمان نظام مهندسی کشاورزی و 
منابع طبیعی جمهوری اســلامی ایران انجام 
می گیرد، اگر این قانون اجرایی شــود روی 
قیمت ها تأثیر گذاشته و منجر به کنترل نرخ ها 

و حتی کاهش آن در بازار می شود.
اختلاف قیمت گوشت های تنظیم 
بازار با تولید داخل عامل اصلی صف 

های طولانی خرید
بر اســاس اعلام مرکز آمار ایران، سرانه 
مصرف در کشــور به حدود ۵ تا ۶ کیلو گرم 
رســیده اســت و وزارت جهاد کشاورزی 
هــم آمار تولید را حدود ۹۰۰ هزار تن اعلام 
می کند که با احتســاب ۸۵ میلیون جمعیت 
ایران مصرف ســرانه حــدود ۱۲ کیلو گرم 
خواهد بود. منصور پوریان رئیس شــورای 

تامیــن کنندگان دام با اشــاره به علل صف 
های طولانی خرید گوشت های تنظیم بازار 
گفت: در حال حاضر علت وجود صف های 
طولانی برای خرید گوشت های تنظیم بازار 
در فروشــگاه های زنجیره ای بحث قیمت 
است که بدلیل بالا بودن قیمت گوشت داخل 
و اختلاف قیمت با گوشت های تنظیم بازار 
شــاهد صف خرید هستیم.  او قیمت کنونی 
گوشــت های منجمد تنظیم بازار را ۳۰۰ تا 
۳۲۰ هزارتومان و گوشــت گرم ۳۵۰ تا ۳۶۰ 
هزارتومان اعلام کرد و افزود: قیمت کنونی 
گوشــت های داخل سرسام آور بالاست که 
همیــن امر باعث صف های طولانی شــده 
اســت و این موضوع هیچ ارتباطی به بحث 
عرضه ندارد. پوریان با اشاره به روند کاهشی 
قیمــت دام زنده داخل بیان کــرد: در حال 
حاضر قیمت هرکیلو دام زنده سبک به ۲۵۰ 
تا ۲۶۰ هزارتومان و دام ســنگین ۱۷۰ تا ۱۸۰ 
هزارتومان رســیده است، درحالیکه قیمت 
گوشــت داخل کماکان بالاست که این امر 
بیانگر آن است که بازار تابع تولید و مصرف 
نیســت چراکه نه تنها در بحــث واردات و 
ذخایر گوشت های منجمد مشکلی نداریم، 
بلکه با افزایش جمعیت دام داخل هم روبرو 
هستیم. رئیس شورای تامین کنندگان دام از 
محدودیت جزئی واردات گوشت گرم خبر 

داد و گفت: عرضه گوشت وارداتی منجمد و 
گرم همانند قبل است و تنها به دلیل افزایش  
دام داخــل میزان محــدودی عرضه کاهش 
یافته است. گفتنی است  روزانه ۱۵۰ تا ۲۰۰ 
تن گوشــت گرم وارد می شود که متاسفانه 
بحث قیمت عامل اصلی ایجاد صف طولانی 
خرید برای گوشت های تنظیم بازار است. او 
با بیان اینکه در بحث حجم گوشت منجمد 
مشکلی نداریم، افزود: با توجه به آنکه  مبادی 
گوشت گرم گسترده است، از این رو مشکلی 
برای افزایش حجم واردات نیســت و اکنون 
فراوانی گوشــت داخل چالش اصلی است 
که بدلیل ذخایر بالای گوشت منجمد، امکان 
خرید گوشت داخل توسط پشتیبانی امور دام 
و ذخیره سازی در ســردخانه وجود ندارد. 
علی رغم افزایش چندبرابری حجم واردات 
گوشت نسبت به سال قبل و جمعیت مناسب 
دام داخل، اما قیمت گوشــت قرمز طی هفته 
های اخیر نوســان چشمگیری داشته که این 
امر مجدد منجر به ایجاد صف های طولانی 
خرید شده است که این امر بدان معناست که 
متاسفانه سود واردات به جیب عده ای دلال 
و واسطه می رود که انتظار می رود با تشدید 
نظارت ها جلوی این التهابات گرفته شود تا 
شــاهد کاهش مصرف یا حذف گوشت از 

سفره خانوار نباشیم.

اختلاف ۲ تا ۳ برابری قیمت گوشت تولید داخل با تنظیم بازار درسایه کمبود نظارت

در کشورهای توســعه یافته اگر کارآفرینان 
طــرح و ایــده ای دارند، یا از بانــک ها یا از 
بــازار ســرمایه کمک می گیرند یا ســرمایه 
گــذار خارجی جذب مــی کنند، متاســفانه 
کارآفرینــان ایرانی در هر ســه مورد دچار 
مشــکل جدی هستند، سرمایه گذاری خارجی 
در کشــور به ســبب تحریم های اقتصادی و 
نپیوســتن به FATF بســیار کاهش یافته، 
ســرمایه بانک ها نیز به خاطر سیاست های 
انقباضــی نیز وضعیــت مناســبی ندارد.

سال بعد حقوق تا ۲۴ میلیون تومان از مالیات معاف است

گروه اقتصادی - رئیس کل بانک 
مرکــزی گفت: امروز ما در تلاش برای 
توسعه ریال دیجیتال و بازمهندسی نظام 
نظارتی پرداخت و مبادلات در کشــور 

هستیم.
محمدرضا فرزیــن در افتتاحیه 
یازدهمین همایش ســالانه بانکداری 
نویــن و نظام های پرداخت که با عنوان 
زیســت بــوم بانکداری هوشــمند؛ 
حکمرانی دیجیتال و نظارت فناورانه در 
حال برگزاری است، گفت: این همایش 
فرصت مناســبی است تا سیاست ها و 
نقاط قوت و ضعف خود را مرور کنیم 

و با آنها آشنا شویم.
وی افزود: نظام بانکی ایران در حال 
حاضر از مجموعــه ای از نقاط قوت و 
ضعف برخوردار است که خوشبختانه 
شــبکه پرداخت ما یکی از نقاط قوت 
است و شبکه شــتاب در کشور ما نیز 
با قدرت پــردازش دو ثانیه امروز یکی 
از بهترین شبکه های پرداخت در منطقه 
است. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
امروز با توجه به توسعه سریع فناوری 
در ایــن حوزه به ویژه هوش مصنوعی، 
باید هم در این حــوزه ارزیابی لازم را 
داشته و هم برای آن برنامه ریزی کنیم. 
همچنین از آنجایی که با تحریم روبرو 
هستیم در تعاملات بین المللی بیشترین 

چالش ها را داریم.

فرزین گفت: با این حال اقداماتی 
در حــوزه نظام هــای پرداخت، انجام 
داده ایم که طراحی سامانه acu یکی از 
این اقدامات اســت. این پیام رسان یک 
جایگزین برای ســوئیفت اســت و از 
اســتانداردهای سوئیفت نیز برخوردار 
اســت که از دهم مهر امسال کار خود را 

آغاز کرده است.
در  همکاری هــا  توســعه 

بریکس
وی ادامه داد: یکی دیگر از اقدامات 
ما توسعه روابط بانکی در حوزه بریکس 
بوده اســت. این بلوک سهم بزرگی در 
اقتصــاد جهانی دارد و افزایش ســهم 
ارزهــای محلی در معامــلات ارزی 
اعضــای بریکس، تقویــت همکاری 
کشــورهای عضو در حوزه نظام های 

پرداخت از استراتژی های آن است.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان 
کرد: اتصال شــبکه پرداخــت ایران به 
شبکه میر روسیه یکی از اقدامات اخبار 
است که شامل سه مرحله می شود که در 
حال حاضر ســامانه در حال کار کردن 
اســت و چهار بانک ایرانی به آن متصل 
شده و چهار بانک دیگر در حال اتصال 
به این شبکه هستند. فاز دوم این اتصال، 
امکان اســتفاده  گردشــگران روسی از 
سیســتم خودپرداز در ایران اســت و 
مرحله ســوم شامل امکان بهره برداری 

شهروندان ایرانی از سیستم های پوز در 
روسیه می شــود. فرزین افزود: در این 
رابطه با بانک مرکزی روسیه توافق شده 
که مبنای تسویه نرخ ارز توافقی در مرکز 
مبادله ایران باشد و در نهایت اکوسیستم 
نظام پرداخت با روسیه طراح ریزی شده 
است و اماده گسترش این نوع همکاری 

با دیگر کشورهای منطقه هستیم.
لزوم تقویت ریال دیجیتال  

وی در رابطــه بــا موضــع زیال 
دبجیتال خاطر نشان کرد: ریال دیجیتال 
یکی اولویت های بانک مرکزی اســت 
که می تواند کارایی و اثر بخشی سیستم 
پرداختی کشــور را گسترس دهد. در 
حال حاضر ۲۳ کشــور در حال مطالعه 
بر روی ارز دیجیتال ملی خود هستند و 
ما نیز در حال مطالعه و کار بر روی این 
موضوع هستیم و به صورت آزمایشی 
در جزیره کیش ریال دیجیتال فعال است 
و ما در تلاس هســتیم ریال دیجیتال را 
تقویت کرده و در کشور گسترس دهیم.

رئیس کل بانــک مرکزی گفت: 
موضــوع دیگر، بــه رمــز پول ها باز 
می گردد. امروز رمــز پول ها در جهان 
توسعه سریعی داشته و استفاده بسیاری 
از این ابزار می شــود با این حال قاعده 
گذاری در حوزه رمز پول ها کار بســیار 
سختی است. در طرف دیگر، در حوزه 
مقررات گذاری، موضوع رمز پول ها و 

مسئله تحریم باعث می شود بتوانیم در 
حوزه تجارت اســتفاده مطلوبی داشته 

باشیم.
فرزین ادامــه داد: در قانون جدید 
بانکداری بانک مرکزی نحوه مقررات 
گــذاری مربوط به رمــز پول ها پیش 
بینی شده اســت. برای مثال نظارت بر 
کارگزاران رمز پول ها چگونه باشــد، 
بنابراین باید با احتیاط سیاســتگذاری 
کرد. چراکه مســائل پیچیده زیادی در 

این زمینه وجود دارد.
وی ادامه داد: طبــق آخرین آمار 
امروز ۲۱۸ کارگزار در این حوزه داریم 
که تراکنش ماهانه آن ۳۵ همت است و 
روزانه ده میلیون تراکنش دارند. بنابراین 
در رابطــه با معاملات، ما به عنوان مقام 
پولــی نگران این موضوع هســتیم که 
مبادلاتی صورت نگیــرد که مقرراتی 
بــر آن ناظر نباشــد و امروز به دنبال آن 
هستیم که بانک ها چارچوب مشخصی 

در حوزه فینک ها داشته باشند.
لــزوم باز مهندســی نظام 

نظارتی
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: 
ما در بانک مرکــزی در حوزه نظارت 
دچار مشــکل هســتیم، بانک مرکزی 
بایــد یک مــدل مشــخص در حوزه 
نظارت و اشــراف داشته باشد و امروز 
اســتانداردهای ناهمگون بین بانک ها 

یکی از مشــکلات ما است. همچنین 
نظارت ما امروز با هوشــمندی فاصله 
دارد و این یک نقد مناسب در این رابطه 

است.
فرزین افزود: در ســال های اخیر 
حجم حملات ســایبری به نظام بانکی 
و مالی بسیار شدت یافته و ما باید تلاش 
کنیم پایداری شــبکه و امنیت داده های 

خود را توسعه داده و تقویت کنیم.
وی در پایان با اشــاره به موضوع 
صــدور گواهی امضــای الکترونیک 
گفت: اخیرا در تاریخ ۳۰ آبان ماه مجوز 
صدور گواهی امضای الکترونیک اخذ 
شده که در حوزه بانکداری الکترونیکی 
و فنــاوری می توانــد نقــش مطلوبی 
داشــته باشد. همچنین در حوزه هوش 
مصنوعی، یکی از ابزارهای پیشــرفت 
برای ما هوش مصنوعی اســت که باید 
نظارت خود در حوزه پول شــویی را از 
طریــق هوش مصنوعی تقویت کنیم و 
امیدواریم بتوانیــم این فعالیت را ارتقا 

ببخشیم.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد:

توسعه ریال دیجیتال و تلاش برای بازمهندسی نظام نظارتی


